
	 Bylo	započato	s	rekonstrukcí	asfaltového	hřiště.	Men-
ší	 část	 odfrézovaného	 asfaltu	 se	 použila	 na	 zhotovení	
nové	příjezdové	cesty	do	sportovního	areálu.	Ta	větší	byla	
použita	na	zpevnění	plochy	bývalé	asfaltárny	u	vlakového	
nádraží	a	zbytek	tam	byl	uskladněn	na	hromadu	pro	další	
potřeby	obce.	Původně	měl	být	tento	materiál	odvezen	na	
recyklaci.	 Obec	 tak	 ušetřila	 několik	 desítek	 tisíc	 korun	
za	likvidaci	a	dopravu	a	nemusela	nakupovat	další	mate-	
riál	na	zmiňované	práce.	

	 Za	dálnicí,	směrem	na	Senici	na	Hané	je	již	dokonče-
no	nové	biocentrum.	Chybí	tam	ještě	vrt	na	vodu	a	větrné	
čerpadlo,	které	by	vodou	dotovalo	vzniklý	mokřad.	Tyto	
položky	nemohly	být	součástí	žádosti	o	dotaci.	Zhotovení	
vrtu	 a	 rovněž	 dodání	 větrného	 čerpadla	 obec	 objednala.	
Potrvá	 však	 ještě	 pár	 týdnů,	 než	 se	 tento	 záměr	 podaří	
zrealizovat.	 Biocentrum	 musí	 být	 oploceno	 proti	 okusu	
zvěří.	Dovnitř	se	dostanete	přes	instalovaný	žebřík.	Ti	méně	
zdatní	mohou	použít	bránu,	kterou	však	nezapomeňte	při	
odchodu	zavřít.

	 Školní	dvůr	byl	z	velké	části	nově	vydlážděn.	V	insta-
lované	dlažbě	je	osnova	pro	hru	Člověče	nezlob	se,	bludiš-	
tě	a	také	další	„skákací	panák“.	V	letošním	školním	roce	už	
naše	děti	tento	dvůr	moc	nevyužijí.	Snad	to	ten	následující	
bude	o	moc	lepší.	

	 Vzhledem	 k	 velké	 nemocnosti	 obecních	 pracovníků	
se	nám	pořád	posouvá	zahájení	prací	na	instalaci	nových	
septiků	 v	 části	 Hynkov.	 Ze	 čtyř	 klíčových	 lidí	 máme	 tři	
dlouhodobě	nemocné	a	do	toho	se	musíme	věnovat	úpra-	
vě	 veřejných	 prostranství.	 Ještěže	 od	 května	 na	 obec	
nastoupil	 nový	 obecní	 zaměstnanec	 pan	 Radek	 Chybík,	
který	 se	 velmi	 rychle	 zapracoval.	 Když	 bylo	 potřeba,	
zůstával	 společně	 s	 Vojtou	 Nejedlým,	 který	 má	 s	 obcí	
uzavřen	 pracovněprávní	 vztah	 do	 podzimu,	 „přes	 čas“.	
Možná	jste	si	všimli,	že	nám	přibyly	také	nové	pracovnice	
na	 zahradnické	 práce,	 kterými	 jsou	 paní	 Helena	
Václavíková	a	paní	Iveta	Holániková.	Na	mzdu	všech	třech	
obci	 přispívá	 úřad	 práce.	 Bez	 jejich	 pomoci,	 bychom	 ty	
letošní	 jarní	a	 letní	údržbové	práce	nezvládli	a	za	 to	 jim	
patří	veliké	poděkování.

Příjemné	letní	dny	Vám	přeje
Jarek Sívek
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Vážení spoluobčané,

	 po	 odstranění	 lešení	 na	 domě	 č.	 p.	 20,	 kde	 vzniká		
7	sociálních	bytů,	se	nám	tento	dům	ukázal	ve	staronovém	
kabátě.	Vlastně	jen	částečně.	Okna	jsou	sice	stejně	velká	
a	stejného	tvaru,	jako	ta	původní,	ale	na	pálené	cihly	byl	
nalepen	polystyrén.	Podle	dnešních	norem	musí	obvodové	
stěny	 takového	 domu	 splňovat	 jasně	 daná	 kritéria	 pro	
prostup	 tepla	 a	 podle	 toho	 dostane	 každá	 nemovitost	
takzvaný	 energetický	 štítek,	 bez	 něhož	 bychom	 nemohli	
provést	 kolaudaci.	Budou	 zde	 2	 jednopokojové,	 4	 dvou-
pokojové	a	1	třípokojový	byt.	Kritéria	pro	podání	žádosti	
o	pronájem	bytů	najdou	případní	zájemci	v	samostatném	
článku.

	 Jak	tento	dům	dříve	vypadal	si	můžete	prohlédnou	na	
fotografii,	která	zachycuje	počátek	jeho	rekonstrukce	v	60.	
letech	minulého	století.	
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Co se dělo ve škole

Den matek

	 K	 měsíci	 květnu	 neodmyslitelně	 patří	 svátek	 všech	
maminek	 -	 Den	 matek.	 V	 tento	 den	 dávají	 děti	 svým	
maminkám	 květiny,	 malé	 dárky	 nebo	 hezká	 přáníčka,	
většinou	 vlastnoručně	 vyrobená.	 Tentokrát	 jsme	 pojali	
tento	svátek	trochu	netradičně.	Za	asistence	cukrářky	paní	
Faltýnkové	jsme	společnými	silami	upekli	linecká	srdíčka.	
Ty	jsme	pak	spolu	s	předpečenými	perníčky	pro	maminky	
nazdobili	 srdíčkovým	 motivem.	 Děti	 si	 válení	 těsta	 i	
závěrečné	 zdobení	 užily	 a	 věřím,	 že	 maminkám	 udělal	
dárek	velkou	radost.

Mgr. Romana Zvěřová

Den dětí

	 Den	 dětí	 mě	 moc	 bavil,	 měla	 jsem	 prima	 skupinu	 -	
Ráďu,	Tondu,	Majdu,	Adélku	a	Sanďu.
Nejdříve	 jsme	 museli	 vyřešit	 dvě	 tajenky	 a	 my	 jsme	
skončili	na	čtvrtém	místě.
Potom	jsme	se	nasvačili	a	šli	plnit	další	úkoly.
Bylo	 pro	 nás	 připraveno	 osm	 stanovišť,	 např.	 chůdy,	
házení	 míčků,	 překážky,	 skákání	 a	 nebo	 jsme	 museli	 u	
paní	 učitelky	 Romanky	 uhádnout	 věci,	 které	 byly	 pod	
dekou	 a	 které	 chyběly.	 Prý	 jsme	 byli	 první	 tým,	 který	
uhodl	všechno.
Potom	jsme	šli	zpátky	do	školy.	Tento	den	mě	moc	pobavil	
a	jsem	ráda,	že	jsem	ho	mohla	prožít	takto.
Děkuji	paním	učitelkám	😊.	

Elena Gárská, 5. ročník

Školní rok 2020/2021

	 Loni,	 touto	 dobou,	 na	 tomto	 místě,	 jsem	 vám	 přála	
klidné	 prožití	 prázdninových	 dnů	 a	 loučila	 se	 slovy	 „…
pevně	 věřím,	 že	 nenastanou	 žádná	 mimořádná	 opatření	
a	celý	příští	rok	si	pořádně	užijeme“.	Realita	se	nakonec	
ukázala	zcela	jiná.	Mimořádných	opatření	v	průběhu	roku	
bylo	 nepočítaně	 a	 počet	 dnů	 distanční	 výuky	 (on-line),	
převyšoval	počet	dnů	výuky	prezenční	(ve	škole).
Přestože	 byl	 tento	 školní	 rok	 jiný,	 než	 jsme	 čekali,	
náročný	pro	žáky,	 rodiče	 i	učitele,	 i	 tak	 jsme	si	ho	užili.	
Po	počátečním	seznamování	a	oťukávání	Teamsů	(aplikace	
pro	on-line	výuku)	se	z	nás	postupně	stali	profíci.	A	kromě	
povinné	 výuky	 jsme	 na	 jaře	 zvládli	 i	 společný	 on-line	
Masopust	 či	 Velikonoce.	 Samozřejmě,	 že	 jsme	 neseděli	
jen	u	počítačů.	Abychom	se	protáhli,	připravili	 jsme	pro	
všechny	například	„Velikonoční	pátračku	po	významných	
místech	naší	vesnice“.	A	podle	ohlasů	jsme	moc	rádi,	že	
se	vám	líbila.
Jak	se	říká	–	všechno	zlé,	 je	pro	něco	dobré.	Když	jsme	
nemohli	být	ve	škole	my,	mohli	zde	být	alespoň	zedníci,	

elektrikáři,	instalatéři…	a	v	průběhu	roku	se	tak	podařilo	
vybudovat	 zcela	 novou	 výtvarnou	 a	 keramickou	 dílnu	
(školní	 ateliér),	 bezbariérové	 WC	 a	 přes	 prázdniny	
dokončíme	rekonstrukci	digitální	učebny.	Celková	částka	
stavebních	prací	převyšuje	3	000	000,-.	Je	určitě	na	místě	
poděkovat	 obci	 za	 pomoc	 při	 stavebních	 úpravách	 a	
spoluúčast	při	financování.
Školní	 ateliér	 je	 opravdu	 krásný	 a	 už	 se	 moc	 těšíme,	 až	
vám	ho	ukážeme.	A	hlavně,	až	v	něm	i	my	budeme	tvořit.	
Zatím	 jsme	 ho	 nejvíce	 využili	 jako	 místo	 pro	 testování	
žáků	antigenními	testy.
Jaký	bude	příští	 rok,	si	opravdu	netroufnu	předvídat.	Co	
ale	vím	jistě,	že	ať	již	bude	jakýkoliv,	společně	zvládneme	
vše.

	 Přeji vám krásné prázdninové dny ve zdraví a plné 
zážitků.

Mgr. Milada Podolská, ředitelka školy

Dětský den v MŠ

	 Hry	a	zábava,	to	je	naše.	Konečně	jsme	se	po	korona	
virové	pauze	opět	všichni	sešli	ve	školce,	a	tak	Mezinárodní	
den	dětí	byl	 tou	nejlepší	příležitostí,	 jak	 to	oslavit	a	užít	
si	radovánek	s	kamarády.	Paní	učitelky	připravily	pro	své	
svěřence	dopoledne	plné	her	a	soutěží,	ve	kterých	mohly	
děti	 ukázat	 ostatním,	 co	 všechno	 zvládnou	 a	 jak	 jsou	
šikovné.	 Oslava	 pokračovala	 ještě	 další	 den,	 kdy	 byl	 ve	
školce	 skákací	 hrad.	To	 teprve	 bylo	 něco	 pro	 naše	 malé	
rošťáky.	 Hopsaly	 a	 skákaly	 neúnavně	 a	 s	 elánem	 až	 do	
oběda.	 Odměnou	 pro	 nás	 učitelky,	 byly	 rozzářené	 oči	 a	
usměvavé	tváře	dětí.

Za kolektiv MŠ vedoucí učitelka L. Navrátilová

Vítání občánků

	 Dne	13.6.2021	se	na	velkém	sále	Záloženského	domu	
Příkazy	 konalo	 slavnostní	 vítání	 nových	 občánků.	 Do	
pamětní	knihy	obce	Příkazy	byly	zapsány	tyto	děti:

Jiří	Vaca	 Příkazy
Jan	Sedláček	 Příkazy
Darek	Lang	 Příkazy
Denis	Lang	 Příkazy
William	Gerlich	 Hynkov
Valentýna	-	Jolana	Balounová	 Příkazy
Radek	Vojčák	 Hynkov
Magdaléna	Janochová	 Příkazy
Filip	Škrabal	 Příkazy
Max	Kudlička	 Příkazy
Filip	Vachutka	 Příkazy
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Den dětí školáků

Příprava dárků maminkám

Školní ateliér
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Fantazie je poklad

Marcela Prázdná

fantazie	je	poklad
v	čem	tkví	jeho	základ
ve	zlatých	karátech?
ocelových	trezorech?

v	cenných	drahokamech?
brusičských	umech?

bankovek	šustění
na	utrácení	nic	není

v	bohatství	realit
jak	někoho	ošulit
fantazie	živá	je

vykrmovaná	z	ráje
vidět	je	v	talentu

kouzelném		sabatu
také	ve	zručnosti
a	umu	šikovnosti

Obchvat obce 

	 Mohlo	 by	 se	 zdát,	 že	 se	 nic	 neděje,	 ale	 není	 tomu	
tak.	V	letošním	roce	proběhlo	v	této	věci	několik	jednání		
a	 rozhodnutí,	 která	 nás	 významně	 posunula	 dopředu,		
a	krok	za	krokem	se	blížíme	k	vlastní	stavbě	potřebného	
obchvatu	obce.
	 Když	 se	 v	 letech	 2018-2019	 prováděla	 kompletní	
rekonstrukce	silnice	od	nádraží	po	středisko	zemědělského	
družstva,	 včetně	 nové	 dešťové	 kanalizace,	 parkovacích	
zálivů	 a	 chodníků,	 všichni	 jsme	 si	 říkali,	 škoda,	 že	 už	
nemáme	 obchvat	 obce.	 Ten	 by	 nám	 umožnil	 nezávislý	
příjezd	do	střediska	družstva,	k	jednotlivým	nemovitostem	
a	také	na	Hynkov.	A	tak	se	musela	operativně	hledat	různá	
náhradní	řešení.
	 Ale	 tak	 to	 je,	 příprava	 takovýchto	 velkých	 a	 vý-
znamných	staveb	trvá	několik	let.	Probíhá	majetkoprávní	
příprava,	tj.	výkupy	či	směny	pozemků	tak,	aby	pozemky	
pod	 stavbou	 byly	 ve	 vlastnictví	 obce,	 změny	 územního	

plánu,	 získání	 desítek	 různých	 vyjádření,	 vyhotovení	
projektových	dokumentací	a	vyřízení	 stavebních	povole-	
ní.	A	nakonec	získání	finančních	prostředků	na	realizaci,	
protože	 takové	 stavby	 financovat	 z	 běžného	 obecního	
rozpočtu	není	možné.
	 Práci	na	obchvatu	 jsme	začali	v	roce	2016,	kdy	byla	
po	domluvě	s	vlastníky	pozemků	a	Státním	pozemkovým	
úřadem	zahájena	pozemková	úprava.	Jejím	výsledkem	je	
to,	že	pod	celým	obchvatem	jsou	pozemky	obce.	A	záro-	
veň	 byly	 vyřešeny	 pozemky	 pod	 cyklostezkou	 směrem		
na	Skrbeň,	která	je	již	hotova.

	 V	 loňském	roce	2020	Státní	pozemkový	úřad	vypsal	
na	 obchvat	 výběrové	 řízení	 na	 zpracování	 realizační	
projektové	 dokumentace	 a	 vyřízení	 stavebního	 povolení.	
To	 ovšem	 musel	 zrušit	 z	 důvodů	 nejasného	 řešení		
a	 financování	 železničního	 přejezdu,	 přes	 který	 cesta	
přechází.	
	 Tento	železniční	přejezd	je	navržený	jako	zabezpeče-
ný	 světelnou	 signalizací,	 a	 tyto	 záležitosti	 spadají	 do	
správy	a	kompetencí	Správy	železnic	a	Drážního	úřadu.
	 Vstřícným	přístupem	Správy	železnic	bylo	dosaženo	
výsledku,	že	Správa	železnic	zahrnula	zabezpečení	tohoto	
železničního	přejezdu	již	v	letošním	roce	do	svých	plánů	
a	 investic.	 Zabezpečený	 přejezd	 tak	 vybudují	 ve	 vlastní	
režii.	Předpokládaná	hodnota	činí	12	-	15.	mil.	Kč.
	 Státní	pozemkový	úřad	tak	mohl	vypsat	nové	výběrové	
řízení	 na	 zpracování	 realizační	 projektové	 dokumentace		
a	následně	vyřízení	stavebního	povolení.
	 Projekční	 firma	 je	 již	 vybrána,	 podepsána	 smlouva	
o	dílo	a	po	sklizni	v	letošním	roce	začne	celé	území	pod	
cestou	podrobně	zaměřovat	a	začne	pracovat	na	projektu.
Termín	dokončení	projektu	je	březen	2022.
	 A	tak	krok	za	krokem	se	blížíme	k	cíli.	Na	jednání	vý-	
še	jmenovaných	úřadů	padl	první	termín	realizace	stavby	
na	rok	2023.	
	 Samozřejmě	 to	 bychom	 byli	 všichni	 velice	 rádi		
a	hlavně	lidé,	kteří	bydlí	v	blízkosti	krajské	silnice.
	 Pro	 připomenutí	 uvedu	 ještě	 parametry	 budoucího	
obchvatu:	(vyznačen	černě	na	mapě)
Kategorie:	HC	1	hlavní	polní	cesta,	délka	cesty	 je	2,063	
km	od	sjezdu	ze	silnice	II/635	Olomouc-Litovel	po	výjezd	
na	 silnici	 III/03549	 na	 Hynkov,	 šířka	 vozovky	 je	 4,5	 m		
v	asfaltobetonu	s	0,25	m	zpevněnými	krajnicemi	po	obou	
stranách,	 celkem	 5	 m,	 na	 trase	 cesty	 bude	 5	 výhyben		
a	 podél	 celé	 cesty	 bude	 vysazena	 alej	 stromů,	 šířka	
pozemku	cesty	a	 liniové	zeleně	 je	dohromady	11	metrů.	
To	je	rezerva	pro	případné	rozšíření	cesty	v	budoucnosti.
Financování:	 hlavní	 polní	 cesta	 HC	 1	 dle	 předběžného	
rozpočtu	 15,0	 mil.	 Kč	 a	 napojení	 na	 středisko	 družstva	
HC2-R	 1,5	 mil.	 Kč	 bude	 hrazena	 z	 rozpočtu	 Státního	
pozemkového	 úřadu	 a	 Programu	 rozvoje	 venkova.	
Zabezpečený	 železniční	 přejezd	 světelnou	 signalizací	
bude	hrazen	z	finančních	prostředků	Správou	železnic.

Josef Škrabal

Přehled plánovaných dovolených
MUDr. Adamcové A.

Červenec:	 		7.7.	–			9.7.2021,	
	 	 26.7.	–	30.7.2021	
–	zastupuje	MUDr.	Romana	Švecová,	
nám.	nár.	Hrdinů	2,	Olomouc,	tel.	585	224	527
Srpen:	 		2.8.	–			6.8.2021	
–	zástup	MUDr.	Romana	Švecová
Září:		 13.9.	–	17.9.	2021
–	zástup	MUDr.	Romana	Švecová
	 	 27.9.2021
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skupině	 bývá	 zpravidla	 časově	 velmi	 omezená,	 z	 čehož	
plyne	poměrně	silný	tlak	na	nalezení	alternativní	varianty	
bydlení.	 Využitím	 výstupů	 předkládaného	 projektu	 by	
se	 tak	 podstatně	 snížil	 tlak	 na	 cílovou	 skupinu.	 Osoby	
by	dostaly	větší	časový	prostor	se	ze	špatné	soc.	 situace	
vymanit	a	začlenit	se	zpět	do	společnosti.
	 Osoby	žijící	v	budově,	která	není	určena	k	bydlení,	
např.	osoby	žijící	na	pracovišti,	v	zahradních	chatkách	se	
souhlasem	majitele.
	 Další	 cílovou	 skupinou	 přímo	 ohroženou	 sociální	
chudobou	 a	 možností	 důstojného	 bydlení	 jsou	 osoby	
žijící	 v	 budově,	 která	 není	 určena	 k	 bydlení,	 případně	
přespávající	 a	 přežívající	 na	 parkovištích	 či	 zahradách.	
Této	 cílové	 skupiny	 se	 dotýká	 tížívá	 situace	 s	 bydlením	
nejvíce.	Často	se	 jedná	o	osoby,	které	nemají	dostatečné	
finanční	 prostředky	 ani	 na	 veřejné	 komerční	 ubytovny	
natož	 na	 vysoké	 tržní	 nájemné.	 Jsou	 tedy	 nuceny	 často	
volit	 variantu	 přebývání	 v	 nevyhovujících	 objektech	 či	
zahrádkářských	koloniích,	což	má	negativní	vliv	na	jejich	
zdraví.	 Jejich	 tížívá	 sociální	 situace	 jim	 nedovolí	 platit	
vysoké	nájemné,	jelikož	by	nezbylo	na	obživu	(potraviny).	
I	z	tohoto	důvodu	osoby	v	dané	cílové	skupině	volí	výše	
zmíněné	 možnosti	 přebývání	 v	 chatkách,	 chalupách,	 na	
pracovišti	 či	 v	 jiných	 nevhodných	 budovách.	 I	 pro	 tuto	
skupinu	obyvatel	poslouží	výstupy	projektu,	což	bude	mít	
pozitivní	vliv	nejen	na	jejich	situaci	v	oblasti	bydlení,	ale		
i	na	zlepšení	zdravotní	situace	jedinců	a	možnosti	zapojení	
se	do	normálního	života.	

Osoby žijící v nevhodném objektu – obydlí se 
stalo nezpůsobilým k obývání (dříve mohlo být 

obyvatelné)

	 Další	cílovou	skupinou	využívající	výstupy	projektu	
jsou	 osoby	 žijící	 v	 nevhodném	 objektu.	 Charakteristika	
cílové	skupiny	 je	obdobná	 jako	u	výše	zmíněné	skupiny	
osob	žijících	na	pracovištích	či	zahrádkářských	koloniích.	
Jedná	 se	 o	 osoby	 v	 tíživé	 sociální	 situaci	 s	 finančními		
a	existenčními	problémy,	které	nejsou	schopny	zajistit	ze	
svých	 příjmů	 adekvátní	 možnost	 bydlení.	 To	 podstatně	
zhoršuje	 jejich	 kvalitu	 života	 i	 zdravotní	 stav,	 jelikož	
se	 často	 jedná	 o	 budovy	 bez	 oken,	 řádné	 izolace	 či	
otopné	 soustavy.	 Takoví	 lidé	 jsou	 pak	 zranitelnější	 vůči	
povětrnostním	 vlivům.	 Cílové	 skupině	 budou	 nabídnuty	
výstupy	projektu	resp.	soc.	bydlení,	což	bude	mít	pozitiv-	
ní	 vliv	 nejen	 na	 jejich	 situaci	 v	 oblasti	 bydlení,	 ale	 i	 na	
zlepšení	zdravotní	situace	jedinců	a	možnosti	zapojení	do	
normálního	života.	
	 Všem	 výše	 zmíněným	 cílovým	 skupinám	 bude	
nabídnuta	 možnost	 využití	 výstupů	 projektu	 bez	
jakýchkoliv	 segregačních	 či	 diskriminačních	 pravidel.	
Žadatel	tak	ctí	podmínky	předcházející	segregaci	uvedené	
v	pravidlech	IROP.
	 Obec,	 jakožto	 žadatel	 z	 dotačního	 projektu	 a	 pro-	
najímatel,	 se	 bude	 řídit	 základními	 podmínkami	 pro	
nakládání	se	sociálními	byty	stanovenými	ve	specifických	
pravidlech	dotační	výzvy	a	to:
•	 Pronajímatel	 nepodmíní	 uzavření	 smlouvy	 o	 nájmu	
složením	finančních	prostředků
•	 Nájemné	za	1	m2	podlahové	plochy	sociálního	bytu,	

Sociální bydlení v obci Příkazy

	 Realizace	projektu	na	vybudováni	sociálního	bydlení	
v	obci	Příkazy	nově	poskytne	kapacitu	7	bytů	(2x	1+kk,		
4x	 2+kk	 a	 1x	 3+kk)	 a	 to	 celkově	 až	 pro	 20	 osob	 v	 by-	
tové	nouzi.

	 Služeb	 sociálního	 bydlení	 budou	 moci	 využít	
následující	skupiny	obyvatel:

Matky a otcové s dětmi v azylovém domě

	 Jednou	 z	 cílových	 skupin	 projektu,	 která	 bude	
využívat	 výstupy	 realizované	 tímto	 projektem	 budou	
matky	a	otcové	s	dětmi	v	azylovém	domě.	Azylové	domy	
nabízí	 pouze	 přechodné	 řešení	 tíživé	 sociální	 situace		
rodin	 převážně	 matek	 či	 otců	 s	 dětmi.	 Cílová	 skupina		
však	 nemá	 možnost	 dlouhodobého	 důstojného	 bydlení	
ve	 svých	 finančních	 možnostech.	 Projekt	 sociálního	
bydlení	nabízí	možnost	dlouhodobého	podnájmu	za	ceny	
únosné	 pro	 nízkopříjmové	 a	 ohrožené	 skupiny	 obyvatel,	
což	 umožní	 skupině	 začlenění	 se	 do	 společnosti.	 Spolu		
s	možností	sociálního	bydlení	bude	cílové	skupině	zajištěna	
i	 sociální	 práce	 formou	 kvalifikovaného	 pracovníka		
z	 Charity	 Šternberk,	 která	 napomůže	 snazšímu	 zapojení		
se	cílové	skupiny	do	společnosti.

Osoby ve veřejné komerční ubytovně  
(nemají jinou možnost bydlení)

	 Jednou	 z	 cílových	 skupin	 projektu,	 která	 bude	
využívat	 výstupy	 realizované	 tímto	 projektem	 budou	
osoby	ve	veřejné	komerční	ubytovně.	Osoby	přebývající	
ve	veřejných	komerčních	ubytovnách	utratí	většinu	svých	
finančních	 prostředků	 za	 nájem.	 Často	 tyto	 ubytovny	
nedosahují	 standardů	 solidního	 bydlení,	 které	 by	 bylo	
příjemné	pro	osoby	přebývající	v	daném	místě.	Nabídka	
sociálního	bydlení	 tak	bude	pro	mnohé	možností,	 jak	 se	
dostat	 k	 cenově	 dostupnému	 bydlení	 na	 solidní	 úrovni,	
za	 něž	 nevynaloží	 nájemníci	 většinu	 svých	 finančních	
příjmů.	Cílová	skupina	tak	bude	mít	možnost	přestat	řešit	
existenční	problémy	spojené	s	bydlením.	Osoby	tak	budou	
mít	větší	příležitost	zvýšit	kvalitu	života	v	oblasti	bydlení.	

Osoby přechodně bydlící u příbuzných  
nebo přátel (nemají jinou možnost bydlení)

	 Jednou	 z	 cílových	 skupiny	 využívajících	 výstupů	
projektu	 budou	 osoby	 přechodně	 bydlící	 u	 příbuzných	
nebo	přátel.	Často	se	jedná	o	osoby,	které	ztratily	možnost	
bydlení	 pro	 jejich	 tíživou	 finanční	 či	 sociální	 situaci,	 ať	
už	z	důvodu	ztráty	zaměstnání,	 rozvodu	či	 jiné	nenadálé	
události.	Lidé	z	cílové	skupiny	se	nachází	v	tíživé	situaci,	
kdy	hledají	ubytování	u	známých	či	rodiny,	jelikož	nemají	
jinou	možnost.	Možnost	takového	bydlení	bývá	zpravidla	
časově	 krátkého	 charakteru.	 Navíc	 dochází	 k	 omezením	
u	obou	stran,	jak	nájemce	(známý,	rodina)	tak	nájemníka	
(cílová	 skupina)	 ať	 už	 se	 týče	 společných	 prostor	 či	
společně	 tráveného	 času.	 Pomoc	 nabídnutá	 této	 cílové	
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Výstava o jízdě králů  
v Hanáckém muzeu v přírodě

	
	 Víte,	 jak	 souvisí	 pověst	 o	 Ječmínkovi	 s	 jízdou	 králů	
na	 Hané?	 Který	 příkazský	 rodák	 je	 vyobrazen	 coby	
praporečník	 na	 olomouckém	 orloji	 Karla	 Svolinského?	
Proč	 je	 král	 v	 Doloplazích	 u	 Olomouce	 v	 ženském	
hanáckém	kroji?	Co	stálo	za	vznikem	královského	obyčeje	
v	Chropyni	a	v	Kojetíně?	A	čím	je	specifická	jízda	králů		
v	Bezměrově	u	Kroměříže?

sjednané	 při	 uzavření	 nájemní	 smlouvy	 nebo	 změněné		
v	průběhu	trvání	nájemního	vztahu,	nepřekročí	61,10	Kč
•	 Pronajímatel	uzavře	nájemní	 smlouvu	k	bytu	pouze		
s	osobou	z	cílové	skupiny,	kdy	min.	50	%	členů	užívajících	
domácnost	musí	být	v	ekonomicky	produktivní	věku,	tj.	ve	
věku	15	až	64	let.	
•	 Pronajímatel	 se	 zavazuje,	 že	nájemní	 smlouva	bude	
uzavřena	 s	 osobou	 z	 cílové	 skupiny,	 která	 není	 v	 eko-	
nomicky	 produktivním	 věku	 (tj.	 65	 let	 a	 výše),	 avšak	
minimálně	 dalších	 50	 %	 členů,	 užívajících	 domácnost,	
bude	v	ekonomicky	produktivním	věku	(tj.	ve	věku	15	až	
64	let).
•	 Pronajímatel	 se	 zavazuje	 že	 nájemní	 smlouva	 bude	
uzavřena	 s	 osobou,	 která	prokáže	 že	 její	 průměrný	 čistý	
měsíční	 příjem	 v	 období	 12	 kalendářních	 měsíců	 před	
uzavřením	 nájemní	 smlouvy	 nepřesáhl	 0,6	 násobek	
průměrné	hrubé	měsíční	mzdy	podle	údajů	ČSÚ.
•	 Pronajímatel	 se	 zavazuje,	 že	 pokud	 budou	 sociální	
nájemní	 byt	 užívat	 další	 osoby,	 doloží	 osoba,	 s	 níž	 má	
být	uzavřena	nájemní	smlouva,	že	měsíční	průměr	součtu	
čistých	 příjmů	 a	 soc.	 dávek	 všech	 členů	 domácnosti	
nepřesáhl	 za	 12	 kalendářních	 měsíců	 před	 uzavřením	
nájemní	smlouvy:
a)	 0,8	 násobek	 průměrné	 měsíční	 mzdy,	 jedná-li	 se		
o	domácnost	se	2	členy;
b)	 0,9	 násobek	 průměrné	 měsíční	 mzdy,	 jedná-li	 se		
o	domácnost	se	3	členy;
c)	 1,0	 násobek	 průměrné	 měsíční	 mzdy,	 jedná-li	 se		
o	domácnost	se	4	členy;
d)	 1,2	 násobek	 průměrné	 měsíční	 mzdy,	 jedná-li	 se		
o	domácnost	s	5	a	více	členy.
•	 Pronajímatel	se	zavazuje,	že	bude-li	nájemní	smlouva	
k	 sociálnímu	bytu	uzavřena	v	období	 od	1.	 července	do	
31.	 prosince,	 bude	 čistý	 měsíční	 příjem	 porovnáván		
s	 průměrnou	 měsíční	 mzdou	 za	 bezprostředně	 předchá-	
zející	kalendářní	rok;	bude-li	nájemní	smlouva	k	sociální-	
mu	bytu	uzavřena	v	období	od	1.	ledna	do	30.	června,	bu-	
de	čistý	měsíční	příjem	porovnáván	s	průměrnou	měsíční	
mzdou	za	předminulý	kalendářní	rok.
•	 Pronajímatel	 se	 zavazuje,	 že	 do	 započitatelných	
příjmů	 osoby,	 u	 níž	 insolvenční	 soud	 určil	 jako	 způsob	
řešení	 úpadku	 oddlužení	 formou	 plnění	 splátkového	
kalendáře	 v	 souladu	 se	 zákonem	 č.	 182/2006	 Sb.,		
o	 úpadku	 a	 způsobech	 jeho	 řešení,	 v	 platném	 znění,	 se	
tyto	 soudem	určené	 splátky	 a	případné	další	mimořádné	
splátky	 nezahrnují.	 Při	 určování	 započitatelných	 příjmů	
posuzované	osoby	se	postupuje	podle	zákona	č.	110/2006	
Sb.,	o	životním	a	existenčním	minimu,	v	platném	znění.
•	 Pronajímatel	 se	 zavazuje	 že	 nájemní	 smlouva	 se	
uzavře	 na	 dobu	 určitou	 minimálně	 na	 jeden	 kalendářní	
rok,	 nejdéle	 však	 na	 dva	 roky	 s	 možností	 jejího	 opako-	
vání	dle	konkrétní	situace	nájemce.
•	 Pronajímatel	se	zavazuje,	že	nájemní	smlouva	může	
být	 prodloužena,	 pokud	 nájemce	 a	 další	 osoby	 užívající	
domácnost	nadále	splňují	podmínky	pro	uzavření	nájemní	
smlouvy	 sociálního	 bydlení.	 Při	 obnovení	 nájemní	
smlouvy	 není	 přihlíženo	 k	 minimálnímu	 počtu	 ekono-	
micky	produktivních	obyvatel	ve	společné	domácnosti.
•	 Pronajímatel	 se	 zavazuje,	 že	pokud	 jsou	uspokojeni	
všichni	 žadatelé	 z	 cílových	 skupin	 daných	 výzvou		

v	dané	lokalitě,	a	příjemce	není	schopen	zajistit	nájemní-	
ka	cílových	skupin	daných	výzvou,	lze	nájemní	smlouvu	
k	 podporovanému	 bytu	 uzavřít	 i	 s	 osobou,	 která	 nepatří		
do	 cílových	 skupin	 daných	 výzvou	 anebo	 nesplňuje	
podmínky	 pro	 uzavření	 nájemní	 smlouvy	 dle	 těchto	
Pravidel.	 Nájemní	 smlouva	 s	 osobou	 nepatřící	 do	 cílové	
skupiny	 sociálního	 bydlení	 IROP	 může	 být	 uzavřena	
maximálně	 na	 jeden	 rok.	 Příjemce,	 kterým	 není	 obec,	
informuje	 obec	 o	 záměru	 pronajmout	 podporovaný	 byt	
osobě,	 která	 nepatří	 do	 cílové	 skupiny	 a/nebo	 nesplňuje	
podmínky	pro	uzavření	nájemní	smlouvy	dle	této	výzvy,	
a	daná	obec	má	právo	obsadit	byt	jinou	osobou	z	cílových	
skupin	daných	výzvou,	pokud	je	k	dispozici
•	 V	případě	ukončení	stávající	nájemní	smlouvy	bude	
nejpozději	 do	 tří	 měsíců	 od	 vyklizení	 sociálního	 bytu	
uzavřena	nová	nájemní	smlouva	s	osobou	z	cílové	skupiny.	
•	 Pronajímatel	se	zavazuje,	že	nájemní	smlouva	může	
být	uzavřena	pouze	s	osobou,	která	nemá	uzavřenou	jinou	
nájemní	smlouvu,	nemá	ve	vlastnictví	ani	spoluvlastnictví	
bytový	dům,	 rodinný	dům,	byt,	 dům	pro	 rekreační	 nebo	
jiné	ubytovací	účely.
•	 Po	 dobu	 výkonu	 SOHZ	 sociální	 bydlení	 projektu	
i	 po	 dobu	 udržitelnosti	 projektu	 bude	 cílové	 skupině		
v	 sociálních	 bytech	 dostupná	 podpora	 ve	 formě	 sociální	
práce	 podle	 zákona	 č.	 108/2006	 Sb.	 jejímž	 gestorem	 je	
kvalifikovaný	sociální	pracovník.
	 Pokud	 splňujete	 kritéria	 pro	 přidělení	 sociálního	
bydlení,	 která	 byla	 uvedena	 v	 tomto	 článku,	 zašlete	
nejpozději do 15.září 2021	žádost	o	přidělení	bytu.

	 Žádosti	v	zalepené	obálce	označené	nápisem	„Žádost	
o	 přidělení	 bytu“	 zašlete	 buď	 poštou	 na	 adresu:	 Obecní	
úřad	Příkazy,	783	33	Příkazy	125,		nebo	předejte	osobně	
na	podatelně	Obecního	úřadu	Příkazy.

Žádost musí obsahovat:
-	jméno	a	adresu	žadatele
-	telefon,	případně	emailovou	adresu
-	 jméno	 a	 adresu	 dalších	 osob,	 které	 by	 v	 tomto	 bytě	
bydlely
-	průměrný	čistý	měsíční	příjem,	včetně	sociálních	dávek,	
KAŽDÉ	z	těchto	osob	za	posledních	12	měsíců
-	 důvody	 pro	 podání	 žádosti	 -	 informace	 o	 současném	
bydlišti

www.prikazy.cz
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1. Jízda králů v Doloplazích u Olomouce. Foto P. Rozsíval, 
2017, archiv VMO.

3. Ječmínkova jízda králů v Kojetíně. Foto P. Rozsíval, 2017, 
archiv VMO.

4. Jízda králů v Bezměrově u Kroměříže. Foto P. Rozsíval, 
2017, archiv VMO.

2. Jízda krále Ječmínka v Chropyni. Foto P. Rozsíval, 2017, 
archiv VMO.

	 Nejen	 na	 tyto	 otázky	 získá	 odpověď	 návštěvník	
výstavy	Jízda	králů	na	Hané	/	Lidový	obyčej	v	proměnách	
času,	která	byla	slavnostně	otevřena	ve	čtvrtek	24.	června		
v	prostorách	Hanáckého	muzea	v	přírodě.	Výstavní	projekt	
Vlastivědného	muzea	v	Olomouci	si	klade	za	cíl	seznámit	
širokou	 veřejnost	 nejen	 s	 podstatou,	 funkcí	 a	 strukturou	
tohoto	 pozoruhodného	 a	 tajemného	 letničního	 obyčeje,	
ale	i	se	současnou	podobou	jednotlivých	královských	jízd		
v	obcích	a	městech,	kde	se	dodnes	pravidelně	konají.
	
	 V	 první	 části	 se	 návštěvník	 mj.	 seznámí	 v	 obecné	
rovině	 s	 tímto	 královským	 obyčejem	 a	 jeho	 zasazením	
do	 časového	 (svatodušní	 svátky)	 a	 prostorového	 rámce	
(národopisný	region	Haná)	či	získá	informace	o	legendách	
a	pověstech,	které	jsou	s	údajným	vznikem	této	obyčejové	
tradice	neodmyslitelně	spjaty.	Dozví	se	 také	o	 lokalitách	
výskytu	obyčeje	na	střední	Moravě	i	důvodech	postupného	
zániku	a	 jeho	následné	renesanci	v	rámci	národopisných	
slavností	na	konci	19.	století	a	v	první	polovině	20.	století.
Druhá	část	výstavy	se	věnuje	současné	podobně	jízd	králů	
na	Hané.	Návštěvník	se	 tu	podrobně	seznámí	s	obnovou	
obyčeje	 ve	 2.	 polovině	 20.	 století	 a	 jeho	 pozměněnou	
funkcí	a	smyslem	v	dnešní	(post)moderní	společnosti.	Tato	
část	se	zaměřuje	převážně	na	popis	a	vzájemné	odlišnosti	
jednotlivých	 jízd	 králů	 v	 Bezměrově	 u	 Kroměříže,		
Doloplazích	u	Olomouce,		Chropyni	a		Kojetíně.

	 Výstava	 se	 přirozeně	 kromě	 textových	 panelů		
a	fotografií	opírá	také	o	trojrozměrné	předměty,	pocházejí-	
cí	 z	 muzejních	 a	 soukromých	 sbírek.	 Návštěvník	 se	 tak	
může	 pokochat	 krásou	 historických	 předmětů	 spjatých		
s	jízdou	králů,	např.	„pantlékem“	(pokrývkou	hlavy)	nebo	
koňskými	ozdobami	z	konce	19.	století,	ale	i	současnými	
nezbytnými	 artefakty,	 jako	 je	 specifický	 prapor	 jízdy	
králů	 v	 Doloplazích	 nebo	 hodové	 právo	 coby	 součást	
královských	obyčejů	na	Kojetínsku	a	Kroměřížku.

	 V	rámci	akce	je	také	instalováno	šest	figurín	oděných	
do	 hanáckých	 krojů,	 které	 pocházejí	 převážně	 ze	 sbírky	
Hanáckého	 muzea	 v	 přírodě.	 Zájemce	 se	 tak	 může	
seznámit	s	hanáckým	párem	z	Olomoucka	a	porovnat	jej	
s	krojovaným	párem	z	Kojetínska	nebo	obdivovat	sváteční	
kroj	krále	z	Doloplaz	a	krále	Ječmínka	z	Kojetína.
	 Není	 zapomenuto	 ani	 na	 dětské	 návštěvníky,	 kteří	 si	
mohou	 sestavit	 skládačku	 s	 motivem	 jízdy	 králů	 nebo	
vymalovat	obrázek	praporečníka.	Výstava	je	navržena	tak,	
aby	sloužila	i	jako	pozvánka	na	jízdy	králů	probíhající	na	
Hané	v	létě	letošního	roku,	konkrétně	v	neděli	4.	července	
v	Doloplazích	u	Olomouce	a	v	neděli	15.	srpna	v	Kojetíně	
na	Přerovsku.	
	 Výstava	 v	 Hanáckém	 muzeu	 v	 přírodě	 se	 snaží	
návštěvníkům	 a	 zájemcům	 o	 lidovou	 kulturu	 alespoň	
částečně	představit	 tento	 tajuplný	výroční	 lidový	obyčej.	

www.prikazy.cz
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Zprávy z Rady

	 Vážení	 čtenáři,	 ve	 sloupku	 VÍTE,	 ŽE	 Vás	 chceme	
informovat	 o	 zajímavých	věcech	projednávaných	Radou	
obce,	 která	 se	 pravidelně	 schází	 každých	 čtrnáct	 dní.	
Vybrali	jsme	pro	Vás	ty	nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l	 žádost	Zemědělského	družstva	Unčovice	o	vyjádření	
k	 projektové	 dokumentaci	 na	 akci	 „Příkazy	 dostavba	
střediska	živočišné	výroby	–	etapa	III.
l	 cenovou	nabídku	ELPREMONT	elektromontáže	s.r.o.,	
Velká	Bystřice	na	zpracování	projektové	dokumentace	pro	
územní	řízení	na	akci	Příkazy	-	kabelové	vedení	-	veřejné	
osvětlení	u	bytovek	v	Příkazích	za	cenu	celkem	17.980,-	
Kč	bez	DPH	
l	 přijetí	 neinvestiční	 dotace	 ve	 výši	 8.000,-	 Kč	 na	
částečnou	 úhradu	 výdajů	 na	 pořízení	 zásahových	 hadic		
a	gumových	přejezdových	můstků	pro	JSDH	Hynkov	
l	 dohodu	 o	 ukončení	 Smlouvy	 o	 nájmu	 mezi	 Obcí		
Příkazy	a	nájemcem	MUDr.	Svatavou	Hoffmannovou	ke	
dni	30.6.2021
l	 cenovou	 nabídku	 na	 nové	 dopravní	 značení	 na	
Hynkově	 -	 U	 Mlýna,	 od	 společnosti	 Dopravní	 značení	
Svoboda,	Olomouc	s.r.o.	za	cenu	8.728,-	vč.	DPH
l	 cenovou	 nabídku	 spol.	 AGERIS	 s.r.o.,	 Brno	 na	
veřejnou	 zakázku	 malého	 rozsahu	 PD	 -	 Hlavní	 polní	
cesta	C4	a	interakční	prvek	IP	16,	k.ú.	Hynkov	a	Skrbeň	
za	cenu	166.980,-	Kč	včetně	DPH.	Jedná	se	o	zpracování	
realizační	projektové	dokumentace	a	vyřízení	stavebního	

Seniorklub Příkazy se sešel letos poprvé 

	 Po	 delší	 době,	 kterou	 zavinila	 pandemie	 coronaviru,	
se	 opět	 sešli	 senioři.	 Naposledy	 jsme	 se	 setkali	 v	 září	
minulého	roku,	kdy	jsme	si	připomenuli	a	trochu	oslavili	
35.	výročí	založení	klubu.
	 Letos	jsme	společně	poseděli	až	9.	června	v	klubovně	
hotelu	Záložna	a	25	účastníků	si	promítlo	filmové	záběry	
z	loňského	zářijového	setkání	při	výše	jmenovaném	výročí	
a	seznámilo	se	s	několika	plánovanými	akcemi	v	 letních	
měsících.
	 Ta	první	již	proběhla	v	úterý	15.	června.	Předsedkyně	
ZD	Unčovice	paní	Milada	Měsícová	vyhověla	naší	žádosti	
a	 společně	 s	 panem	 Jiřím	 Procházkou	 nás	 provedla	 po	
středisku	ZD	v	Příkazích.	Všech	30	účastníků	bylo	velmi	
mile	překvapeno	 tím,	 co	 se	v	posledních	 letech	v	 tomto	
středisku	změnilo.	Část	starých	objektů	je	zbořena	a	místo	
nich	vyrostlo	nové	a	moderní	vybavení	a	budovy.	Ustájené	
krávy	 jsou	 v	 pěkné	 hale.	V	 současnosti	 jich	 tam	 je	 404		
a	po	skončení	rekonstrukcí	se	jejich	počet	ještě	zdvojnáso-	
bí.	Prošli	jsme	si	i	poloautomatickou	dojírnu.	Jen	pro	Vaši	
představu	-	denně	se	zde	vyprodukuje	téměř	13	tisíc	litrů	
mléka.		Pan	Procházka	nás	seznámil	s	provozem	biostanice,	
která	 vyrábí	 nejen	 teplo,	 ale	 i	 elektrickou	 energii,	 a	 to	
družstvo	plně	využívá	pro	své	provozy.	Teplo	dále	dodává	

povolení	 na	 polní	 cestu	 od	 Třeškového	 směrem	 k	 lesu	
na	 Horku	 nad	 Moravou.	 Termín	 dokončení	 je	 v	 měsíci	
10/2021	na	podání	žádosti	o	stavební	povolení	a	11/2021	
na	 vyhotovení	 projektové	 dokumentace.	 V	 případě,	 že	
budou	 termíny	 dodrženy	 a	 vyřízeno	 stavební	 povolení,	
bude	 stavba	 zařazena	 do	 investic	 Státního	 pozemkového	
úřadu	v	roce	2022	společně	s	ostatními	stavbami	1.	etapy	
realizace	po	pozemkové	úpravě,	které	se	připravují
l	 smlouvu	o	připojení	odběrného	elektrického	zařízení	
mezi	 obcí	 Příkazy	 a	 ČEZ	 Distribuce,	 připojení	 pro	
biologické	rybníky	na	Hynkově.	Podíl	obce	na	nákladech	
činí	20.000,-	Kč	
l	 odpuštění	 nájemného	 a	 nákladů	 spojených	 s	 vytápě-
ním	 za	 pronájem	 restaurace	 na	 Záložně	 panu	 Jiřímu	
Svobodovi,	 Olomouc	 za	 měsíce	 květen	 a	 červen	 2021		
v	souvislosti	s	protiepidemickými	opatřeními	a	omezením	
činnosti
l	 odpuštění	 nájemného	 a	 nákladů	 spojených	 s	 vytá-	
pěním	 za	 pronájem	 nebytových	 prostor	 paní	 Veronice		
Mlčochové,	 Náklo	 za	 měsíc	 květen	 2021	 v	 souvislosti		
s	protiepidemickými	opatřeními	a	omezením	činnosti
l	 smlouvu	 o	 dodávce	 vody	 mezi	 Obcí	 Příkazy	 a	 Mo-	
ravskou	vodárenskou,	a.s.,	Olomouc,	pro	sportovní	areál	
p.č.	1217/1,	k.ú.	Hynkov.	Cena	za	odebranou	vodu	bude	
přefakturována	TJ	Sokol	Hynkov
l	 souhlas	 obce	 pro	 společnost	 Haná	 Free	 Net,	 z.s.	
Příkazy	s	instalací	a	umístěním	antény	na	střeše	Záložny	
a	 dále,	 že	 obec	 nebude	 zasahovat	 do	 umístění	 zařízení		
a	neumožní	zásah	do	zařízení	třetím	osobám

	Josef Škrabal

Obyčej,	který	je	předávaný	z	generace	na	generaci,	dlouhá	
léta	patří	mezi	nejviditelnější	a	nejznámější	projevy	neh-	
motného	kulturního	dědictví	střední	Moravy	a	má	i	v	dneš-	
ní	 době	 pro	 samotné	 aktéry,	 obyvatele	 lokalit	 a	 stovky	
návštěvníků	 svoje	 neopakovatelné	 a	 jedinečné	 kouzlo.	
Můžete	 se	 každopádně	 přesvědčit	 na	 vlastní	 oči	 i	 vy,	 ať	
už	prostřednictvím	samotné	výstavy	nebo	návštěvou	živé	
jízdy	králů.
	 Výstava	 Jízda	králů	na	Hané	 /	Lidový	obyčej	v	pro-	
měnách	času	je	instalována	v	prvním	patře	Kameníčkova	
gruntu	 a	 je	 přístupna	 v	 rámci	 komentovaných	 prohlídek	
Hanáckého	muzea	v	přírodě	každý	den	mimo	pondělí	až	
do	30.	září	2021.	Těšíme	se	na	Vaši	návštěvu.
	 Jízda	 králů,	 neboli	 „honění	 krála“,	 se	 v	 19.	 století	
konala	pravidelně	i	u	nás	v	Příkazích.	Dle	záznamů	z	kro-	
niky	Jana	Fišera	se	uskutečňovala	každoročně	až	do	v	po-	
loviny	19.	 století;	posledním	králem	byl	 tehdy	František	
Stratil	 z	 čp.	 52.	 Po	 několika	 desítkách	 let	 byl	 zvyk	
„honění	krála“	prezentován	v	rámci	národopisné	výstavy	
v	Příkazích	v	roce	1893.	V	devadesátých	letech	20.	století	
probíhala	jízda	králů	každý	rok	v	sousedním	Nákle;	v	roce	
2000	se	uskutečnila	i	v	Příkazích	a	králem	byl	Karel	Fiala.
	

Josef URBAN,
Hanácké muzeum v přírodě

www.prikazy.cz
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Senioři na středisku ZD v Příkazích

Dětský den v MŠ
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Je má autocenzura dostačující?
 
	 Na	 kácení	 máje,	 které	 na	 jedničku	 připravili	 naši	
hasiči,	 jsem	 se	 setkal	 s	 kamarádem	 Honzou,	 se	 kterým,	
jak	 jsem	 si	 dosud	 myslel,	 v	 názorech	 souzním.	Alespoň	
v	 těch	 na	 politiku	 a	 sex.	 Řekl,	 že	 moji	 knížku	 Odkaz	
starého	zvěrolékaře	už	přečetl,	ale	se	všemi	mými	názory	
nesouhlasí.	 Uvědomil	 jsem	 si,	 že	 ani	 vy,	 kteří	 si	 mé	
články	v	našich	novinách	přečtete,	se	vším,	co	tam	píšu,	
nemusíte	 souhlasit.	 Někteří	 mi	 při	 setkání	 řeknou,	 že	 to	
tak	 také	 vidí,	 jeden	 mi	 dokonce	 za	 „lepšolidi“	 zaplatil		
v	 hospodě	 čtvrtku.	 Ti,	 kteří	 se	 mnou	 nesouhlasí,	 to	
většinou	 nekomentují,	 ti,	 které	 jsem	 svým	 článkem	
nazlobil,	mi	neodpovídají	na	pozdrav,	ale	do	čenichu	jsem	
zatím	nedostal.	To	všechno	jsem	si	uvědomil,	když	jsem	
se	dočetl,	že	známému	ostravskému	sociologovi	Kellerovi	
odmítli	v	Právu	zveřejnit	jeho	článek	o	Vrběticích.	Přitom	
už	předtím	pustili	článek	ombudsmana	Křečka,	který	není	
v	 souladu	 s	 jednotným	 tvrzením	 prosazovaném	 vládou.		
Dovolil	si	tvrdit,	že	vybuchlé	zbraně	byly	určeny	k	válce	
na	Donbasu,	kde	má	Ruská	federace	své	zájmy	a	dovršil	
to	otázkou,	kolik	lidí	tyto	zbraně	mohly	zabít.	Co	muselo	
být	v	tom	Kellerově	článku,	netuším.	Nedivím	se	mu,	že	
se	 urazil	 a	 přestal	 do	 Práva	 psát.	 Bez	 jeho	 zajímavých	
příspěvků	už	nejsou	 tyto	noviny	 tak	čtivé,	uvažuji,	 že	 je	
jako	řada	jiných	odřeknu.

	 Zaujala	 mne	 na	 internetu	 zpráva,	 že	 exprezident	
Klaus	 odešel	 z	 diskuze	 v	 českém	 rozhlase	 poté,	 co	 mu	
redaktor	tvrdil,	že	podepsal	nějakou	půjčku	Rusku,	když	
věděl,	 že	 ji	 nepodepsal.	Klause	 si	 vážím	nejen	proto,	 že	
je	to	můj	vrstevník,	ale	spíš	pro	jeho	realistický	pohled	na	
zahraniční	politiku.	Nesouhlasím	však	s	jeho	tvrzením,	že	
podnikání	v	zemědělství	 je	 jako	každé	 jiné,	že	neuznává	
špinavé	 peníze	 ani	 s	 jeho	 amnestií.	 Obdivuji	 ale,	 jak	 se	
dokázal	ovládnout	a	nedal	 tomu	redaktorovi	do	čenichu.	
To	mne	s	mojí	cholerickou	povahou	by	odvedli	v	poutech.	
Když	vidíte	v	televizi,	jak	drze	pronásledují	novináři	před	
parlamentem	členy	vlády	a	s	mikrofonem	v	ruce	po	nich	
chtějí	slyšet,	jestli	souhlasí	s	tím,	že	jejich	šéf	je	darebák	
a	měl	by	odstoupit.	Nelíbí	se	mi	to,	ale	to	prý	je	moderní	
žurnalistika.	 Na	 druhou	 stranu	 je	 mi	 některých	 líto.	
Musí	 uživit	 rodinu.	 Třeba	 vedoucí	 redaktor	 vysílání	 na	
ČT24,	který	před	pár	lety	udělal	zajímavý	dvouhodinový	
rozhovor	se	syrským	prezidentem	Asadem.	Ale	s	diktátory	
se	 přece	 rozhovory	 nedělají.	 Fuj.	 Teď	 smutně	 pozoruju,	
jak	 se	 překřičením	 snaží	 umlčet	 svého	 hosta,	 kterého	 si	
pozval,	protože	ten	neodpovídá	podle	předem	schváleného	
scénáře.	Nemá	to	lehké.
	 Covid,	 jak	 to	 vypadá,	 jsme	 zvládli.	A	 myslím	 si,	 že	
dobře.	 Nelíbí	 se	 mi,	 jak	 opozice	 tvrdí,	 že	 by	 to	 udělala	
lépe.	Mám	srovnání	s	přáteli,	kteří	žijí	v	zahraničí.	Už	se	
s	 virem,	 ať	 už	 ve	 vakcíně	 nebo	 přirozeným	 promořením	
setkala	většina	populace.	A	 léto	šíření	viru	nesvědčí.	Na	
podzim	se	možná	objeví	nová	mutanta,	ale	ta	organizmu,	
který	se	s	virem	už	jednou	setkal,	neublíží,	alespoň	ne	tak,	
aby	vyvolala	bouřlivou	obrannou	reakci	s	trombózami.	Ale	
i	s	tím	si	naše	nemocnice	dokážou	už	poradit.	Kritizoval	
jsem	rozsah	vyšetřování,	ale	nakonec,	když	na	to	máme,	
proč	 ne.	 Ale	 nemůžeme	 se	 pak	 srovnávat	 s	 okolními	
zeměmi,	kde	se	tak	masivně	nevyšetřovalo.		To	jen	proto,	
že	tak	zdánlivě	vypadáme	nejhorší,		ale	není	to	pravda.
	 Na	podzim	nás	čekají	parlamentní	volby.	Bude	zajíma-	
vé	sledovat,	jestli	se	podaří	ANO	vyhrát,	a	když	ano,	jestli	
se	mu	podaří	sestavit	vládu.	Dosud	v	koalici	se	socialisty	
dělalo	levicovou	politiku.	Nevím,	jestli	by	ji	dělalo,	kdyby	
mělo	 k	 ruce	 někoho	 z	 pravého	 politického	 spektra.	 	 Na	
paty	mu	šlapou	Piráti	se	Starosty.	Jejich	popularita	roste.	
I	 v	 naší	 obci	 volby	 do	 krajského	 zastupitelstva	 vyhráli		
a	přispěli	 tak	k	jejich	celkovému	vítězství	v	kraji.	Jak	to	
vypadá,	dělali	by	levicovou	politiku,	i	když	se	děsím	jejich	
záměru	 sebrat	 nám	 staříkům	 řidičáky.	 Uvidíme.	Víc	 než	
těch	 Pirátů	 se	 bojím,	 aby	 v	 sousedním	 Německu	 volby,	
které	 budou	 ve	 stejném	 termínu	 jako	 ty	 naše,	 nevyhráli	
zelení.	 Jejich	 předsedkyně	 má	 údajně	 našlápnuto	 do	
kancléřského	 křesla.	 Potěš	 nás	 pánbůh.	 Aby	 nám	 pak	
nezakazovali	 atomové	 elektrárny,	 jako	 my	 se	 teď	 Polá-	
kům	snažíme	zakázat	jejich	důl	v	Turowu.	Snad	se	jim	to	
nepovede.
	 Když	si	odpovím	na	otázku	v	záhlaví	článku,	jestli	je	
moje	vlastní	cenzura	dostačující,	myslím,	že	ano.	Jen	jestli	
bude	o	čem	psát	a	jestli	to	bude	vůbec	někoho	zajímat.	Tož	
kašlete	na	politiku,	na	covid	a	užívejte	si	léta.

Váš Standa Kovář

i	do	místní	školy,	hotelu	a	obecního	úřadu.	Po	prohlídce	
provozů	jsme	byli	pozváni	do	nové	a	velmi	krásné	jídelny.	
Zde	pro	nás	paní	předsedkyně	připravila	milé	pohoštění	
a	 podrobně	 nás	 seznámila	 s	 činností	 družstva	 a	 s	 plány	
do	budoucna.	Prohlédli	jsme	si	i	pečlivě	vedenou	kroniku	
o	 práci	 ZD	 v	 minulosti.	 V	 letošním	 roce	 ZD	 Unčovice	
oslaví	 kulaté,	 již	 sedmdesáté	 výročí	 od	 svého	 vzniku,	
a	 modernizací	 zdejšího	 střediska	 se	 má	 čím	 pochlubit.	
Za	 všechny	 účastníky	 této	 akce	 musím	 vedení	 družstva	
poděkovat	 a	 popřát,	 aby	 se	 jim	 dařilo	 i	 v	 dalších	 letech		
a	zrealizovaly	se	v	budoucnu	všechny	smělé	plány.
	 A	co	nás	ještě	v	tomto	horkém	létě	čeká?	24.	června	se	
projedeme	vláčkem	Minitransu	po	památkách	Olomouce	
a	1.	srpna	tím	samým	vláčkem	vyjedeme	na	Velký	Kosíř		
a	 prohlédneme	 si	 historické	 kočáry	 a	 zámek	 v	 Čechách		
pod	 Kosířem.	 Pro	 přihlášené	 zájemce	 je	 již	 zajištěna	
rezervace	 míst	 v	 tomto	 vláčku.	 11.	 srpna	 odpoledne	 se	
sejdeme	na	tradičním	posezení	na	dvoře	pana	Jirky	Kašlí-	
ka.	 Určitě	 tam	 nebude	 chybět	 dobrá	 nálada,	 něco	 k	 za-	
kousnutí	 a	 k	 napití	 a	 při	 jeho	 hudební	 produkci	 si	
zatancujeme	 a	 zazpíváme.	 Po	 skončení	 prázdnin	 opět	
navážeme	 na	 naše	 pravidelné	 středy	 a	 snad	 se	 podaří	
zajistit	zajímavý	program	pro	tato	posezení.
	 Přeji	 tedy	nejen	seniorům,	ale	všem	občanům	Příkaz	
a	Hynkova	příjemné	prožití	léta	a	věřím,	že	se	v	září	opět	
všichni	ve	zdraví	sejdeme.

Jaromír Tomanec

www.prikazy.cz
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ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA PŘÍKAZY 
pořádá celoroční 

 

SBĚR PAPÍRU 

„PAPÍR ZA PAPÍR“ 
 

 Papír nosit do budovy školy 
 Papír může být svázaný 
 Karton a krabice NE 

 

TJ SOKOL v první polovině roku 2021

	 Po	delší	odmlce,	která	byla	způsobena	celosvětovým	
onemocněním	Covid,	vám	přinášíme	informace	ze	Sokola	
Příkazy.	 Poslední	 akcí,	 kterou	 jsme	 uspořádali,	 bylo	
zářijové	vinobraní.	Museli	jsme	oželet	lednový	společenský	
ples	i	dětský	karneval,	zimní	příprava	fotbalistů,	která	byla	
naplánována,	 se	 neuskutečnila.	V	 měsíci	 květnu	 jsme	 se	
opět	po	několikaměsíční	pauze	mohli	vrátit	k	venkovním	
tréninkovým	jednotkám	jak	mužů,	tak	i	dětí.	
	 Až	 do	 konce	 měsíce	 července	 je	 naplánovaná	 letní	
příprava	 mužů,	 kterým	 by	 měl	 soutěžní	 ročník	 začít		
o	 víkendu	 31.7.-1.8.	Ani	 po	 dobu	 neaktivity,	 co	 se	 týče	
společenských	 a	 sportovních	 událostí,	 se	 v	 areálu	 TJ	
nepřestalo	pracovat,	seče	se	 tráva,	natírají	 lavičky	a	záb-	
radlí,	zvelebuje	se	zadní	bar	i	šatny	nebo	se	instalují	nové	
střídačky.	 Kdo	 šel	 kolem	 hřiště,	 určitě	 si	 všimnul,	 že	 se	
začalo	budovat	nové	multifunkční	hřiště.
	 V	 loňském	 roce	 2020	 jsme	 měli	 slavit	 150	 let	 od	
založení	 Sokola	 v	 Příkazích.	 Oslavy	 jsme	 přeložili	 na	
letošní	rok	2021,	měly	se	konat	na	konci	června.	Bohužel	
jsme	byli	nuceni	je	v	průběhu	jara	opět	zrušit.	Všichni	víte,	
jaká	 je	celosvětová	situace	a	 jaká	nařízení	nás	provázela	
a	 provázejí.	 Nevíme,	 co	 bude	 zítra,	 natož	 pak	 dopředu	
naplánovat	velkou	akci,	na	níž	se	měla	uskutečnit	mnohá	
vystoupení	 všech	 věkových	 kategorií.	 Za	 4	 roky,	 v	 roce	
2025,	 nás	 ale	 čeká	 výročí	 příkazského	 fotbalu	 a	 také	

půlkulaté	 výročí	 Sokola	 a	 my	 doufáme,	 že	 již	 situace	
bude	natolik	v	pořádku,	aby	tato	akce	mohla	proběhnout	
se	vší	parádou.	K	příležitosti	výročí	150	let	Sokola	jsme	
připravili	 almanach,	 který	 byl	 nabídnut	 našim	 členům		
a	bude	k	dispozici	na	konci	června	letošního	roku.	
	 Pro	ty,	kdo	čekáte	na	začátek	fotbalové	sezóny,	máme	
možnost	čekání	si	zpříjemnit	návštěvou	přátelských	utká-	
ní,	 která	 se	 hrají	 především	 na	 soupeřových	 hřištích.	
Plán	přípravy	najdete	na	našich	webových	i	fb	stránkách.		
V	sobotu	24.	7.	2021	se	na	našem	hřišti	uskuteční	OLSTROJ	
CUP	-	turnaj	starých	pánů,	na	ten	jste	také	srdečně	zváni.	

Za TJ Sokol Příkazy
Kateřina Hrubá

Otevíráme novou
restauraci McDonald‘s

Náklo - Unčovice!
V říjnu otevíráme novou restauraci McDonald‘s 
Náklo - Unčovice! Hledáte stabilního zaměst-
navatele a práci, kde je možnost kariérního růs-
tu? Staňte se součástí skvělého týmu, který Vám 
umožní pružnou pracovní dobu. Do doby, než se 
nová restaurace otevře, bude zaškolení probíhat  
v Olomouci.

Pokud hledáte práci na hlavní pracovní poměr nebo 
zkrácený úvazek, neváhejte nás kontaktovat na  
telefonním čísle:

+420 722 964 479
nebo e-mailem:
lucie.urbanova@cz.mcd.com

Vhodné také jako zajímavá příležitost pro maminky 
na mateřské dovolené, které si mohou naplánovat 
směny dle možností svých dětí a zároveň si přivy-
dělat.

Rádi vás uvítáme v našem týmu!

www.prikazy.cz


